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Felelős kiadó: Piliscsaba

Város közalaPítVánya 
XXVi. éVFolyam, 7. szám

Hirdetésfelvétel a júniusi számba: 
július 13-ig.

hirdetési díjak és méretek:
(szélesség X magasság)

1/1 185 mm X 272 mm (álló) 48 000 Ft
1/2 185 mm X 128 mm (fekvő) 24 000 Ft
1/4 90 mm X 125 mm (álló) 12 000 Ft
kiemelt 185 mm X 50 mm (fekvő) 8 000 Ft
1/8 60 mm X 92 mm (álló) 6 000 Ft
1/16 60 mm X 45 mm (fekvő) 3 000 Ft 

Főszerkesztő: sólyom ágnes  

munkatársak:
PalkoVics mária,  

szűcs emese 

elérhetőségeink:
Piliscsabai.Polgar@gmail.com,  

tel.: +36 70 866 3289
a köVetkező laPzárta: július 13.

A szerkesztőség fenntartja  
a beérkezett nyersanyagok  

szerkesztési jogát, kéziratot nem 
tartunk meg és nem küldünk vissza. 

Az újságban megjelenő hirdetések 
valóságtartalmáért  

felelősséget nem vállalunk. 

A Piliscsabai Polgár havonta 2600 
példányban, ingyenesen jelenik meg.

 
tördelés, nyomdai előkészítés:  

barcsik géza

nyomda: Pethő nyomda

 
hirdetésFelVétel:

Piliscsabai.Polgar@gmail.com  
+36 70 866 3289

KÖSZÖNTŐ

KEDVES OLVASÓK!
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ESEMÉNYEK

A rendszerváltás után sok emberben volt hatalmas lelkese-
dés és tenni akarás. Már nem kötelezőek voltak az össz-
népi megmozdulások, hanem szabadságunkban állt, hogy 

tegyünk valamit egymásért, a közösségért. Piliscsabán is indultak 
útnak akkor olyan kezdeményezések, amelyek a mai napig élnek és 
működnek. A rendszerváltás után született meg a Piliscsabai Polgár, 
az újság, amit jelenleg a kezükben tartanak. De nemcsak ez a lap érte 
meg a negyedévszázados kort, hanem a Piliscsabai Polgárőr Egye-
sület is: 25 éve figyelik éberen a falut – később várost –, és minden 
bizonnyal az ő munkájuk is hozzájárult ahhoz, hogy a közbiztonság 
ennyit javult az elmúlt évek alatt. Mert a biztonság nem természetes, 
azért tenni kell, nap mint nap. Akárcsak minden másért, ami szebbé 
és jobbá teszi az életünket: a sajtószabadságért, a szociális gondos-
kodásért, a közösségekért és közösségi programokért, a sportért, a 
kultúráért… Amennyit beleteszünk, annyival gazdagodunk.

Lehet, hogy néha úgy tűnik, sok a gondunk, gyakoriak a cívódások, 
de én úgy látom, Piliscsabán sokan vannak, akik hajlandóak túllép-
ni az egyéni érdekeiken, félretenni a saját kényelmüket, és tesznek 
valamit másokért vagy a nagy egészért. Becsüljük ezt meg! A Polgár 
azon lesz, hogy a jó példák másokhoz is eljussanak. A polgárőröknél 
kevésbé egyértelmű talán, de hálásak lehetünk a vállalkozóinknak 
is, akik adót fizetnek, munkahelyet biztosítanak, szponzorálnak, és 
persze termelnek, kereskednek, szolgáltatnak: végső soron a közös-
ségért tesznek. Júniusban ők ünnepelték kicsit magukat egy oszlop 
felállításával. Olvashatnak e havi számunkban a Regnumról, ami 
nemcsak értelmes szórakozást és társaságot biztosít fiataljainknak, 
hanem már kicsi kortól fogva megtanítja őket a közösségi lét szabá-
lyaira. Ismét sok hírünk van sport témában, mert itt vannak a sport-
egyesületek, akik nemcsak jó kikapcsolódást biztosítanak, hanem 
rendszeresen szép versenyeredményeket is felmutatnak.

És a sor folytatódik, például az idén 20 éves Karitásszal, akikről 
szintén megemlékezünk majd valamelyik következő számban. Re-
méljük, a téma kifogyhatatlan, és mindig lesznek új ötletek, önzetlen 
cselekedetek és vidám közös pillanatok. Néhány jel erre mutat.

Sólyom Ágnes

Még tavaly állították fel a Céh Egylet 
udvarán a Vállalkozók Oszlopát, de 
idén májusban került sor az avatási 

ünnepségre. A rendezvényen az oszlop, mely a 
helyi vállalkozók cégéreit hirdeti az ideérkezők 
számára, újabb táblákkal bővült. Farkas András 
polgármester szerint nagyon fontos esemény ez 
a piliscsabaiaknak, mert a térségben először itt 
valósult meg ilyen jellegű összefogás a vállal-
kozók között. „A vállalkozók nagyon sok min-
denben segítették az elmúlt évtizedekben Pilis-
csabát, és úgy gondolom, hogy ez a következő 
évtizedekben is így lesz. Most egy oszlop formá-
jában valósul meg az összefogás, melyen pilis-
csabai adózású cégek cégérei láthatóak. Egyre 
több tábla kerül rá, és bízom benne, hogy egy-

VÁLLALKOZÓK 
OSZLOPA

szer eljutunk arra a pontra, amikor már nem 
férnek el ezen az oszlopon, és akkor majd egy 
még nagyobbat kell állítanunk.”

Ez a térségben egyedülálló kezdeménye-
zés, az oszlopot német-osztrák mintára állí-
tották a Céh Egyesület vezetői Bartha Miklós 
ötlete alapján. Papp Zsolt Péter, az egyesület 
elnöke elmondta: a létesítmény a tagok támo-
gatásának és munkájának gyümölcse. „Szán-
dékaink szerint az állítás évfordulóján min-
den évben felkerülhet további négy-öt helyi 
vállalkozás cégére a vállalkozók összefogását 
jelképező oszlopra” − tette hozzá.

Az avatási ünnepségen Száraz László atya 
áldotta meg a város vállalkozásait és az azokat 
hirdető oszlopot. A rendezvényt a CIB Bank, 
a UPC és az önkormányzat támogatta.

Május végén az önkormányzat és a CÉH 
Egyesület összefogásával megújult a vállalko-
zói oszlop környezete is. A kivitelezési mun-
kálatok a vállalkozókat tömörítő egyesület 
gondozásában készültek el, a padokat az ön-
kormányzat biztosította. Az Uradalmi Ház-
tól a Polgármesteri Hivatalig tartó szakaszon 
pedig megtörtént a közvilágítási lámpatestek 

cseréje, így mostantól a Csaba-kert és a par-
koló is megfelelő megvilágítással rendelkezik.

Papp Zsolt és az egyesület tagjai kérik, 
hogy mindenki vigyázzon az új, kis köztérre!

PP

„Urunk, Istenünk, te vagy minden tudo-
mány és mesterség ősforrása. Te világosí-
tottad meg az emberek elméjét, hogy min-
dig új és új munkaeszközöket hozzanak 
létre, és vállalkozásokat alapítsanak. Szent 
Józsefnek, a munkások védőszentjének 
közbenjárására áldd meg városunk vállal-
kozásait! Add, hogy akik ezekben mun-
kálkodnak, ezt a te kegyelmed segítségével 
és a te törvényeid szerint tegyék, testi-lelki 
egészségüket megőrizzék, munkájuk gyü-
mölcsét szándékod szerint élvezzék, s ab-
ból a rászorulókat is támogatva elnyerjék 
az örök életet Krisztus, a mi Urunk által. 

Ámen.”
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HÍREKHÍREK
Megújult a közvilágítás  
a Csaba-kertben

Az Uradalmi Háztól a városházáig tartó szaka-
szon kicserélték a közvilágítási lámpatesteket, 
így mostantól a Csaba-kert és a parkoló is meg-
felelő megvilágítással rendelkezik.

Sikeres pályázat  
műfüves pályára

Az MLSZ Országos Pályaépítési Program ke-
retében sikeres pályázatot adott be az önkor-
mányzat egy 14x26 méteres műfüves grund-
foci pálya építésére. A pálya a sportpálya 
szomszédságában, a műfüves pálya mögött kap 
majd helyet. A játéktér mérete 12x24 méter 
lesz, a tervezett kialakítás a térképen látható. 
A 15 millió forint értékű beruházás keretében 
a sportközpont belső úthálózatának burkolá-
sa is megtörténik. A pálya még az idei nyáron 
elkészül.

Június 10-én átadták a forgalomnak 
Óbudán a Pomázi úti közúti felüljárót, 
ezzel megszűnt a Bécsi út és a Buda-

pest–Esztergom vasútvonal korábbi szintbeni 

Guitman Léna  2016. 05. 09.    

Vágvölgyi Márk  2016. 05. 18.     

Noszky Károly Marcell  2016. 05. 19. 

Szalai Gergő  2016. 05. 19.  

Wenczel Nóra  2016. 05. 21.    

Fehér Izabella  2016. 05. 30. 

Fehér Levente  2016. 05. 30.     

Huber Alma   2016. 05. 31. 

MEGSZÜLETTEK

Bódy Csaba és Virág Linda   
2016. június 9-én

EGYBEKELTEK

HELYREIGAZÍTÁS
A Piliscsabai Polgár 2016. júniusi szám 
ának 14. oldalán a Páduai Szent Antal 
Iskola nevében megjelent egy, az iskolát 
érintő hirdetés, amely megjelenésére az 
érintettek nem adtak engedélyt. Utólag 
kiderült, hogy a hirdető személye nem 
valós vagy ismeretlen, a hirdetés tartalma 
pedig nem felel meg a valóságnak, sérti az 
iskola és a hirdetésben szereplő személy 
érdekeit. Szerkesztőségünk a hirdetőket 
nem ellenőrzi, így a hirdetések valóság-
tartalmáért nem vállal felelősséget. Ezzel 
együtt sajnáljuk a történteket, és a továb-
biakban megteszünk mindent, hogy ne 
forduljon elő hasonló eset.

M ájus 29-én zajlott le az Első Pilisi PT 
Cruiser Találkozó a Garancsi-tó part-
ján és Garancstetőn. Az eseményen 

22 PT Cruiser-tulajdonos és családtagjaik vettek 
részt. A jelenlevők közül többen nagy távolságot 
tettek meg, érkeztek többek között Sopron, Ózd, 
Szeged és Kecskemét környékéről is.

A rendezvényen több előadás is elhangzott, 
például a PT-történelem témában. Radványi 
Béla történész pedig a Pilis történetébe avatta 
be a résztvevőket. Egyéb programok is voltak, 
gyereknap lévén a kicsiket ugrálóvár fogadta.
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I. Pilisi PT Cruiser találkozó

Terveink szerint a következő pilisi találkozó 
2017. szeptember 30-án lesz, és minden évben 
ismétlődni fog.

A program helyszínének biztosításáért kü-
lön köszönet jár a Piliscsaba-Garancstető Ér-
dekvédelmi Egyesületnek.

Kecskés Csaba (SzittyaPT), ptcruiser.hu

Elkészült a Pomázi úti felüljáró, 
elhárult az akadály a járatsűrí-
tés elől. (Vagy mégsem?)  
Lezárták a közbeszerzési eljá-
rást: több mint 33 milliárd forin-
tért villamosítják a Budapest–
Esztergom vasútvonalat. Újabb 
állomásépületeket újítanak fel, 
köztük a Klotildligetit.

kereszteződése. Varga Mihály, a Nemzetgazda-
sági Minisztérium minisztere, a térség ország-
gyűlési képviselője; Fónagy János, a Nemzeti 
Fejlesztési Minisztérium parlamenti államtit-
kára; Szűcs Lajos, Pest megye fejlesztési bizto-
sa és Mayer András, a Nemzeti Infrastruktúra 
Fejlesztő Zrt. vezérigazgató-helyettese adták 
át a 10. számú főút új nyomvonalú szakaszát, 
amely a vasútvonal felújításához kapcsolódó 
beruházásként épült meg. A Budapest–Eszter-
gom vasútvonal felett ívelő felüljáró megépülé-
se annak a feltétele volt, hogy a MÁV sűríthes-
se a vonatközlekedést a vonalon, ugyanis amíg 
nem tudták megszüntetni a szintbeli kereszte-
ződést, addig Óbuda közlekedését ellehetetle-
nítette volna az állandóan leengedett sorompó.

A felüljárón kívül most adták át a többi köz-
elmúltban elkészült beruházást is: megépült a 
főút új nyomvonala, amely immár a lakóházak-
tól távol fut, kiépült az Aranyvölgy utca – teljes 
hosszban kerékpárúttal és gyalogosjárdával. 
Gyalogos és kerékpáros aluljáró épült a Soly-
már köznél, az Aranypatak felett négy híd, és 
új nyomvonalú út a Virágosnyereg utcánál. A 
kivitelezés 85% uniós és 15% hazai forrás fel-
használásával valósult meg, 7 milliárd forintból.

Júniusban lezárták a vasútvonal villamosí-
tására kiírt közbeszerzési eljárást is. A Nem-
zeti Infrastruktúra Fejlesztő Zrt. június 10-i 

Megkérdeztük a MÁV-ot, mikortól 
fogják sűríteni a járatokat a vonalon. A 
vasúttársaságtól lapzárta után érkezett az 
alábbi válasz:

„A Pomázi úti felüljáró nem alapfelté-
tele az esztergomi vasútvonal járatsűrűsíté-
sének, így annak átadása önmagában nem 
elegendő további betétjáratok forgalomba 
helyezéséhez. Várhatóan szeptembertől el-
kezdődik a vonal villamosítása – melynek 
befejezését követően – a már rendelkezésre 
álló modern Flirt villamos motorvonatok 
közlekedhetnek. Ezek befogadóképessége 
jelentősen meghaladja a jelenlegi diesel 
motorvonatokét, illetve menetdinami-
kájuk elvben lehetővé teszi többlet vona-
tok közlekedtetését. Az infrastrukturális 
adottságok azonban (pl. egyvágányú vo-
nalszakaszok) továbbra is befolyásolják, 
hogy  milyen „sűrű” menetrend készíthető 
a vonalra.”

A gyakoribb vonatközlekedésre tehát 
továbbra is várnunk kell.

tájékoztatása szerint a kivitelezést a Strabag 
Vasútépítő Kft., az MVM OVIT Országos 
Villamostávvezeték Zrt. és a TRSZ Kft. kon-
zorciuma végezheti el, innen érkezett ugyanis 
a legalacsonyabb összegű ajánlat – írja az MTI.

A korábban felállított oszlopok felhaszná-
lásával 2017 végéig kiépítik a villamos felsőve-
zetéket Rákosrendező és Esztergom között. A 
munkálatokat az ígéretek szerint úgy időzítik, 
hogy a forgalmat az esti órákban, illetve a hét-
végén korlátozzák, így hétvégenként egy-egy 
időre visszatérhetnek a pótlóbuszok.

Ezeken kívül több beruházás is várható 
még a következő évben: átépítik a dorogi, az 
esztergomi és a klotildligeti vasútállomást, An-
gyalföld és Újpest között pedig lefektetnek egy 
második vágányt.

Piliscsabai Polgár

Pályázat  
a Hársfa utca felújítására

A képviselőtestület rendkívüli ülésen döntött 
arról, hogy az önkormányzati feladatellátást se-
gítő beruházások támogatására kiírt pályázaton 
nemcsak az orvosi rendelő belső felújítását cé-
lozzák meg, hanem a Hársfa utca felújítását is. 
A pályázat sikeressége esetén 15 millió forint 
támogatásból újulhat meg ez a szakasz.

Kiemelkedő  
sportteljesítményért díj

Az önkormányzat úgy döntött, hogy új díjat 
alapít a település kiemelkedő sporttehetsége-
inek és sportolóinak elismerésére. A kiemel-
kedő sportteljesítményért díjat piliscsabai lak-
címmel rendelkező igazolt sportolók kaphatják 
meg. A Piliscsaba Junior Sportolója díjjal a 15 
évnél fiatalabb korosztály, a Piliscsaba Sporto-
lója díjjal a 15-30 éves korosztály, a Piliscsaba 
Senior Sportolója díjjal a 30 évnél idősebb kor-
osztály legjobbjait ismerik el mostantól. A dí-
jakból évente egyet-egyet ítélnek oda. Az idei 
jelöléseket június 30-ig lehetett leadni, a dön-
tést a képviselőtestület hozza meg.

Megyei szintű elismerés 

A Pest Megyei Polgárőr Szövetség 2016. júni-
us 11-i Törökbálinton megtartott közgyűlé-
sén az elnökség döntése alapján Simon Gyula 
a polgárőr mozgalomban kifejtett 20 éves si-
keres tevékenységéért elismerésben részesült. 
Ezúton is gratulálunk neki!

VASÚTI HÍREK
Igazgatási szünet a hivatalban

Két hét igazgatási szünet lesz a Pol-
gármesteri Hivatalban a nyári idő-
szakban: 2016. július 25-től 31-ig és 
augusztus 8-tól 14-ig a hivatal zárva tart.
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ÖNKORMÁNYZAT ÖNKORMÁNYZAT

Terv szerint halad  
a Bajcsy felújítása

Június közepén megkezdődött a beruházás 
V. üteme, így folyamatosan, terv szerint ha-
ladnak a Bajcsy-Zsilinszky út és a Vasút utca 
felújítási munkálatai. Több szakaszon elké-

szültek az új macskaköves parkolók is, ame-
lyek megőriznek valamit az út korábbi ro-
mantikájából. A teljes szakaszon továbbra is 
megállási tilalom van érvényben, parkolásra 
a Polgármesteri Hivatal és az orvosi rendelő 
parkolójában, illetve az Erdészkertben és a pi-
liscsabai vasútállomás P+R parkolójában van 
lehetőség. 

A Vasút utcában, a boltokkal szemben lévő 
járdaszakasz jelenleg magasabb, mint a kiala-

kított új szegély, ez ugyanakkor csak átmeneti 
állapot, ugyanis a járdaszakasz alatt fog húzód-
ni a Vasút utcai csatorna gerincvezetéke, ennek 
kialakítása után pedig a teljes járdaszakasz meg 
fog újulni még az idén. Az új járdaszint a most 
elkészült szegélyszinttel azonos magasságban 
fog elhelyezkedni, de nyáron még az átmeneti 
állapotot láthatjuk.

Támogatás  
az önkéntes tűzoltóknak

Május végén aláírtuk az idei támogatási szer-
ződést a Piliscsabai Önkéntes Tűzoltó Egye-
sülettel. Munkájuk segítése érdekében a tava-
lyi évben ötszázezer forint támogatást kaptak, 
idén pedig megdupláztuk ezt. A támogatás is 
hozzásegítette őket egy új tűzoltóautó megvé-
teléhez, amely a korábbinál jóval modernebb 
(többek között vizes oltásra alkalmas fecs-
kendővel is rendelkezik), így másfél év alatt 
a térség egyik legjobban felszerelt önkéntes 
tűzoltóságává vált a piliscsabai. Ezúton is kö-

szönöm az önkéntes tűzoltók fáradhatatlan, 
kitartó munkáját, amellyel jelentősen hozzá-
járulnak a piliscsabaiak biztonságérzetéhez!

Településvezetői találkozó

Június 10-én a választókerület polgármesterei-
nek találkozóján vettem részt Pátyon. Csenger 
Zalán Zsolttal, a választókerület országgyűlési 
képviselőjével és a megjelent 16 polgármester-

rel elsősorban a közlekedésről, az oktatás hely-
zetéről és a pályázatokról egyeztettünk.

Ünnepeink – díjazottaink

Május utolsó, illetve június első hétvégéjén 
több megemlékezést és ünnepséget tartottunk 
településünkön. Május 29-én a Hősök Napja 
alkalmával az I. és a II. világháborúban elesett 
piliscsabai katonákra emlékeztünk. Június 
3-án köszöntöttük a pedagógusokat, melynek 
keretében Piliscsabáért Emlékplakettben ré-
szesítettem Kovács Mártont, és posztumusz 
Szigeti Ivánnét. Ugyanaznap ünnepeltük a 
polgárőrség fennállásának 25 éves évfordu-
lóját, amelyen Platsek Károlynak, a szervezet 
korábbi vezetőjének adományoztam ezt a dí-
jat. Június 4-én a Nemzeti Összetartozás Napja 
alkalmából a trianoni békediktátumra emlé-
keztünk. A X. Kloltild-nap pedig a hagyomá-
nyokhoz híven június első vasárnapján került 
megrendezésre, az esemény folyamán Szauter 
Tündének adtam át Piliscsabáért Emlékplakett 
kitüntető elismerést. Gratulálok a képviselőtes-
tület nevében is az összes díjazottaknak. 

Farkas András polgármester

Zajos munkák

Piliscsaba Város Önkormányzata 2016. júni-
us 14-ei ülésén módosította a környezet- és 
zajvédelemről szóló rendeletének zajról szóló 
rendelkezését. Az új rendelkezések értelmében 
tilos környezetet zavaró, zajjal járó tevékeny-
séget folytatni munkanapokon este 22 órától 
reggel 6 óráig, szombaton 8 óra előtt és 18 óra 
után, illetve munkaszüneti napon és vasárnap 
reggel 8 óra előtt és 12 óra után. Vasárnap és 
munkaszüneti napokon zajjal járó építési te-
vékenység nem végezhető. Ezen rendelkezések 
be nem tartása bírsággal sújtható.

Parlagfű

Tájékoztatom Önöket, hogy a hatályos jogsza-
bályok szerint a földhasználó vagy tulajdonos 
köteles az adott év június 30. napjáig a hasz-
nálatában lévő ingatlanon a parlagfű növényen 
a virágbimbó kialakulását megakadályozni, és 
ezt követően ezt az állapotot a vegetációs idő-
szak végéig folyamatosan fenntartani.
Annak a földhasználónak az ingatlanára, aki a 

fenti kötelezettségét elmulasztotta, közérdekű 
védekezést kell elrendelni, és pénzbírságot le-
het kiszabni.

Ingatlanok rendben tartása

Piliscsaba Város köztisztaságról szóló rendelete 
értelmében az egyes ingatlanok tisztántartásáról 
az ingatlan tulajdonosa, kezelője vagy haszon-
élvezője köteles gondoskodni, a más használa-
tában lévő ingatlanok esetében pedig a haszná-
ló, illetve a bérlő. Az ingatlan tulajdonosa vagy 
használója köteles az ingatlant legalább olyan 
mértékben rendben tartani, hogy a szomszédos 
ingatlanokat rendeltetésükben, azok használóit 
tevékenységükben ne akadályozza.

A rendelet szerint az ingatlanok előtti járda, 
járdaszakasz, illetve járdahely állandó tisztán-
tartásáról, télen a síkos járdaszakasz csúszás-
mentesítéséről, a járda locsolásáról, portalaní-
tásáról, gyomtalanításáról az érintett ingatlan 
tulajdonosa köteles gondoskodni, az ingatlan 
előtti közterületet az út középvonaláig tisztán-
tartani.

Aki a köztisztaság fenntartásának szabálya-
it, a rendeletben foglalt kötelezettségeket meg-
szegi, szabálysértést követ el, és 30 ezer forin-
tig terjedő bírsággal sújtható. Kérem, hogy az 
ingatlanok gyom- és parlagfű-mentesítéséről 
gondoskodni szíveskedjenek.

Kérem a szabályok betartását, együttműkö-
désüket előre is köszönöm:

Nagy Zsolt jegyző

RENDBEN, CSENDBENPOLGÁRMESTERI BESZÁMOLÓ 

A KÖNYVTÁR NYITVA TARTÁSA:  
Hétfő: zárva
Kedd-csütörtök: 8:00-12:00 és 14:00-18:00
Péntek: 8:00-18:00
Szombat: 8:00-12:00

FALUMÚZEUM
 
Templom tér 13.

A FALUMÚZEUM NYITVA TARTÁSA:  
Kedd, Csütörtök, Péntek:  9-13 óráig 
Szerda, Szombat: 13-17 óráig

KLARISSZA-HÁZ
Művelődési Információs  
Központ és Könyvtár
Templom tér 9. A MŰVELŐDÉSI INFORMÁCIÓS  

KÖZPONT  
2016. július 18-tól augusztus 13-ig zárva tart.

A KÖNYVTÁR  
2016. július 25-től augusztus 19-ig lesz zárva. 

A FALUMÚZEUM  
2016. július 11-től július 23-ig tart zárva.

NYÁRI ZÁRÁS
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KÖZBIZTONSÁG KÖZBIZTONSÁG

25 ÉVES 
A PILISCSABAI 
POLGÁRŐR 
EGYESÜLET

ÚJ AUTÓ A KÖZBIZTONSÁG 
SZOLGÁLATÁBAN

A z egyesület 30 tagja mellett a rendőrség 
képviselői, a polgármester és az alpol-
gármester asszony is részt vett a pol-

gárőrség jubileumi közgyűlésén, amelyet 2016. 
június 3-án tartottunk meg ünnepélyes keretek 
között. A közgyűlés elején elhunyt polgárőr 
társainkra emlékeztünk egyperces néma felál-

lással: Kasza Péterre, Benedek Bélára, Csák Ist-
vánra és Bélik Ferencre. Ezt követően Platsek 
Károly elnök köszöntötte a megjelenteket, ezzel 
megnyitotta a közgyűlést.

A z ünnepélyes átadón jelen volt Far-
kas András polgármester, Bácskai 
Beáta alpolgármester, Simon Gyula 

közrendvédelmi tanácsnok, Styevola István 
és Schromreisz János képviselők, Nagy Zsolt 
jegyző és Platsek Károly, a polgárőrség elnö-
ke. A rendőrség részéről eljött dr. Mihály Ist-
ván dandártábornok, a Pest Megyei Rend-
őrkapitányság vezetője, Galuska-Tomsics 
László rendőrezredes, a Budaörsi Rendőrka-
pitányság vezetője és a Pilisvörösvári Rend-
őrőrs parancsnoka, Koczka Gábor.

„Minden piliscsabai lakos természetes 
igénye, hogy biztonságban éljen, és nyuga-
lomban tölthesse a napjait” – kezdte mon-
dandóját a polgármester. Majd arról beszélt, 
hogy minek köszönhető a mai jó közbizton-
sági helyzet: „Piliscsaba az ország legbizton-
ságosabb településeinek egyike. Ez azonban 
nem volt mindig így. Az idősebbek emlékez-
hetnek arra, hogy a ’90-es évek elején egy 
hónapra több mint 30 betörés jutott, idős 
embereket raboltak ki. A helyzeten csak 
közösen, a rendőrök, a polgárőrök és az ön-
kormányzat összefogásával tudtak változ-
tatni elődeink. A mai piliscsabai nyugalom 
és biztonság nem ajándék, és nem a telepü-
lés természetéből fakad. A piliscsabai biz-
tonság azoknak az embereknek az érdeme, 
akik szabadidejüket, erejüket nem kímélve 
őrködnek a biztonságunk felett. Elsősorban 
az itt dolgozó körzeti megbízottainkra, Sza-
bó Imrére és Huber Andrásra, és polgárőre-

A polgárőrség 2015. évi tevékenységéről 
szóló beszámolót és közhasznúsági jelentését 
Simon Gyula elnökhelyettes ismertette. E sze-
rint az egyesületnek 47 bejegyzett tagja van, 
ebből jelenleg 25 fő lát el rendszeresen szolgá-
latot. A közelmúltban sajnos három idősebb 
polgárőr társunk is elhunyt, de szerencsére 
jönnek a fiatalok is sorainkba.

2015-ben 140 alkalommal láttunk el szol-
gálatot Piliscsabán és külön felkérésre a Pilis-
vörösvári Rendőrőrs illetékességi területén. 
60 alkalommal volt közös szolgálat rendőrrel, 
81 esetben kaptunk bejelentést és vettünk 
részt intézkedésben, illetve kezdeményeztük 
azt. Ez 2800 közterületen eltöltött órát jelent. 
Ez idő alatt a polgárőrség gépjárművei 10 029 
kilométert futottak.

Az egyesület 2015. évi pénzügyi beszá-
molóját Kovács Józsefné gazdasági tanács-
adó ismertette. Tavaly a Piliscsabai Polgárőr 
Egyesület 2 383 000 Ft bevétellel rendelkezett, 
mely pályázatokból, támogatásokból és saját 
bevételekből tevődött össze, míg működési 
kiadásai 2 008 000 Ft összegben realizálódtak, 
ennek nagy részét az üzemanyagköltségre, a 
gépkocsik fenntartására fordították. Licskai 
Imre gazdasági vezető az idei költségvetési 
terveket ismertette, a bevételi és a kiadási ol-
dalon idén egyaránt 2 061 370 forinttal szá-
mol az egyesület.

Az ünnepség keretében elismerésben 
részesült Simon Gyula. A Pest Megyei 
Rendőrfőkapitányság vezetője a Főkapi-
tányság munkáját segítő tevékenysége, va-
lamint az Országos Polgárőr Szövetségnél 
a társadalmi bűnmegelőzés és veszélyelhá-
rításban kifejtett munkája elismeréseként 
adott át tárgyjutalmat és oklevelet a köz-
rendvédelmi tanácsnoknak, aki egyben a 
piliscsabai polgárőrség alelnöke. 

A közgyűlés negyedik napirendi pontja 
már ünnepélyesebb volt: az elismerésekről és 
méltatásokról szólt. Simon Gyula méltatta az 
elmúlt 25 éves önkéntes munkát. Statisztikák 
1995. óta állnak rendelkezésre, azóta a polgár-
őrség tagjai 4400 alkalommal vonultak ki, 31 
ezer órát voltak szolgálatban, 2250 alkalom-
mal teljesítettek közös szolgálatot rendőrrel. 
Ez idő alatt 2460 bejelentést kaptak és vettek 
részt intézkedésben, 305 ezer kilométert jár-
őröztek a szolgálati gépkocsikkal, mindezt 
önkéntesen, szabadidejük terhére.

Ez idő alatt egy bűnügyileg erősen fertő-
zött községből Pest megye és Magyarország 
egyik legbiztonságosabb városa lettünk. En-
nek kapcsán okleveleket adtak át a polgár-
őröknek, a rendőröknek és a támogatóknak, 
akik részesei voltak a 25 év sikerének. Itt ki-
emelkedő a Fókusz Audit Kft. – Baráthné dr. 
Kozák Erzsébet támogatása, aki 25 éve ingye-
nesen könyveli a számláinkat, segíti hivatalos 
dolgainkat.

Bűncselekmények számának alakulása  
az elmúlt 5 évben:

Ezután Farkas András polgármester ünne-
pi beszéde következett (ezt teljes terjedelmében 
olvashatják a cikk mellett). E napirend kereté-
ben kapta meg Platsek Károly elnök úr a Pi-
liscsabáért emlékplakettet, amit Simon Gyula 
képviselő javaslatára a képviselőtestület szava-
zott meg egyhangúlag 20 éves polgárőr veze-
tői munkájáért. A kitüntetést Farkas András 
polgármester úr adta át, a jelenlévők vastapsa 
kíséretében. A közgyűlés hivatalos része ezzel 
lezárult. Ezt követően a résztvevők egy finom 
vacsorát fogyaszthattak el, majd támogatónk-
nak, az MCM Kft.-nek köszönhetően finom 
italokkal koccintottak. 

Vezetőség

Június 20-án a Városháza 
melletti parkoló területén 
kapták meg a körzeti megbí-
zottak azt a gépkocsit, amit 
az önkormányzat a közel-
múltban vásárolt a piliscsa-
bai rendőrök számára.

inkre gondolok. Az ő érdemük, hogy nem kell 
félelemben élünk.”

Az önkormányzat a közbiztonságot és 
rendőreink munkáját támogatandó egy Skoda 
Octavia kombi Ambition típusú autót vásárolt 
meg, 5 és fél millió forintért, 1,4-es motorral, 
150 lóerővel és minden szükséges felszereltség-
gel. A szolgálati gépkocsit a rendőrség részéről 
dr. Mihály István dandártábornok köszönte 
meg: „A magyar rendőrség mindent megtesz 
annak érdekében, hogy polgárai nyugodt, bol-
dog, kiegyensúlyozott körülmények között 
éljenek. […] Remélem, hogy a mellettem lévő 
gépjármű szolgálni fogja azokat az érdekeket, 
amelyeket a közbiztonság magas színvonalú 
fenntartása állít egy kulturált, jogállami beren-
dezkedés elé.” A beszédek után a polgármester 
átadta az autó kulcsát a dandártábornoknak, ő 
pedig a körzeti megbízottaknak, akik rögtön ki 
is próbálták a járművet. 

Palkovics Mária

Isten éltesse  
a Polgár-
őröket!

25 éves Piliscsaba egyik  
legelső civil szervezete:  
a Piliscsabai Polgárőr  
Egyesület 1991-ben alakult. 

2011 2012 2013 2014 2015
140 137 94 135 94
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Piliscsaba mára az ország legbiz-
tonságosabb településeinek egyi-
ke. Ez nem volt mindig így, ha 

visszaemlékszünk a kilencvenes évek 
elejére. A biztonság elérésében elévül-
hetetlen érdemei vannak a polgárőrség-
nek, amelyet a rendszerváltást követő 
első önkormányzati képviselőtestület 
alapított 25 évvel ezelőtt, de amely Hor-
váth Ferenc körzeti megbízott 1995-
ös Piliscsabára helyezése után tudott 
igazán hatékonyan működni, amikor 
Platsek Károly elnök és Simon Gyula 
alelnök átvették a szervezet irányítását.

A közbiztonságért végzett munká-
ban megkerülhetetlen a polgárőrség 
szerepe. De nemcsak ez teszi igazán 
fontossá az Egyesületet, hanem a pél-
damutatás is. Piliscsaba számos fiatalja 
csatlakozott a polgárőrséghez, hiszen 
látták, hogy ez valódi közösségi szol-
gálatot jelent. Fontos, hogy Magyaror-
szágon a fiataloknak minél magasabb 
százaléka tartozzon közösséghez, hiszen 
így megtapasztalják a másokért való te-
vékenykedés élményét, az öngondosko-
dás és a felelősségvállalás képességét. A 
közösséghez való tartozás megerősíti a 
szülőföldhöz való tartozást is.

Az egész település nevében köszö-
nöm a polgárőröknek példamutatásukat 
és áldozatos munkájukat, és hogy ide-
jüket, erejüket nem sajnálva, sokszor a 
teljes hétvégéjüket rászánva szolgálják a 
település biztonságát és a lakosok nyu-
galmát. 

Farkas András  
polgármester

Platsek Károly, a Piliscsabai Polgárőr Egyesület elnöke Piliscsabáért emlékplakettben részesült  
20 éves polgárőr vezetői tevékenységéért

Amikor Platsek Károly át-
vette az egyesület vezetését, 
Piliscsabán nagyon rossz volt 
a közbiztonság: 31 napra 32 
betörés jutott. Idős embe-
reket raboltak ki, az utolsó 
vagyontárgyaikat is elvették 
tőlük. Ezekben az években 
Platsek Károly napi szinten 

volt kint éjszakai szolgálatban. 20 éves, a közbiztonság terén kifejtett 
munkájának is köszönhető, hogy Piliscsaba ma az ország egyik leg-
biztonságosabb települései közé tartozik. Ő ezért nagyon sokat tett, 
feláldozva szabadidejét, azt a sok ezer órát, amit családjától vont meg 
a köz érdekében. Mindig elérhető volt telefonon, a nap 24 órájában, 

bármikor, amikor a segítségét kérték, habozás nélkül ment, éjjel vagy 
nappal. Mindig segített, amit önzetlenül, térítésmentesen tett. Minden 
helyi rendezvényen biztosítási, előkészítési feladatot látott el. A bűnö-
zők többször bosszúval hálálták meg neki azt a tevékenységet, amit a 
közbiztonságért tett; összetörték elhunyt fia sírkövét, megrongálták az 
autóját, őt magát is tettleg bántalmazták, de Ő nem adta fel, csak tette, 
amit vállalt.

Mindeközben a Piliscsabai Polgármesteri Hivatalban a kilencvenes 
évektől közterület-felügyelőként, majd rövid kihagyás után mezőőr-
ként dolgozott. Segítette a község üzemeltetését, irányította a közcélú 
munkásokat. Innen ment nyugdíjba, közben nagyon beteg lett, de sze-
rencsére felgyógyult, és nyugdíjasként is folytatja polgárőr munkáját.

Simon Gyula képviselő



ESEMÉNYEK ESEMÉNYEK

A z ünnepség elején – a Himnusz el-
éneklése után – a Hauck János Német 
Nemzetiségi Általános Iskola tanulói 

énekes műsorukat adták elő, majd két diák 
Wass Albert Üzenet haza című versét szavalta 
el. Ezután a Palánta Iskola lépett fel: katonada-
lok éneklésébe vonták be a közönséget, melyet 
citeraszóval kísértek.

A két iskolai műsor után Farkas András 
polgármester mondta el ünnepi gondola-
tait. „A haza nemcsak föld és hegy, halott 

hősök, anyanyelv, őseink csontjai a temetők-
ben, kenyér és táj, nem. A haza te vagy, sző-
röstül-bőröstül, testi és lelki mivoltodban; ő 
szült, ő temet el, őt éled és fejezed ki, mind 
a nyomorult, nagyszerű, lángoló és unalmas 
pillanatokban, melyek összessége életed al-
kotja. S életed a haza életének egy pillanata 
is” – idézte Márai Sándort beszéde kezdetén. 
Rávilágított a múlt hőseinek jelentőségére, hi-
szen nélkülük nincsen nemzet, önfeláldozá-
suknak köszönhetjük, hogy nem vesztünk el a 
történelem zivataros századaiban. Ám a hősi 
halottainkra való megemlékezés nem gyász-
ünnep, nem halottak napja, hanem büszke, 
öntudatos kegyelet azok iránt, akik nemze-
tünk megváltásával biztosították maguknak 
az örök életet – hívta fel rá a figyelmet.

A polgármester nemcsak a múlt, de a jelen 
hőseiről is megemlékezett, azokról a katonák-
ról és rendőrökről, akik az utóbbi évben a ha-
tár mellett szolgálva védelmezték hazánkat il-
legális bevándorlók ezreitől. Majd párhuzamot 

vont a történelem hősei és 
a ma emberének élete kö-
zött, emberközelibbé téve 
a megemlékezés közép-
pontjában állókat. „Ami-
kor hőseinket ábrázoljuk, 
mindig kivont kardú, 
elszánt és komoly embe-
reket láthatunk. Sokszor 
elfelejtjük, hogy ők is 
ugyanolyan emberek vol-
tak, mint mi. Ugyanúgy 
korán keltek reggel, és az 
egész napos munka után 

HŐSÖK NAPJA
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későn, fáradtan dőltek az ágyba. Ugyanolyan 
szeretettel ölelték párjukat, ugyanolyan gon-
doskodással nevelték gyermekeiket. Ugyan-
úgy szerettek, és ugyanúgy szenvedtek. Nem 
születtek hősnek, de amikor a hely és az idő 
megkívánta, akkor talán félve, fázva, de felvál-
lalták sorsukat. Egyszerű életükre, családjukra, 
hétköznapi gyarlóságaikra gondolva még job-
ban átérezzük felelősségvállalásukat, áldozatuk 
súlyát és értékét.”

Kiemelte a helyi hősöket is: az első világ-
háborúban Oroszország és Olaszország csata-
terein 69 piliscsabai családapa és fiú vesztette 
életét; az ő nevüket olvashatjuk az emlékmű-
vön, örökre kőbe vésve. Szülők siratták fiaikat, 
hitvesek szerető férjüket, gyermekek gondos-
kodó apjukat. „Tudjuk jól, hogy nemcsak Ma-
gyarország szenvedett sokat az elmúlt évszá-
zadokban, hanem Piliscsaba is. A törökdúlás 
időszakában teljesen kipusztult a település, de 
később is – elég csak a második világháborúra 
gondolni – számos szenvedést kellett elviselnie 
elődeinknek.”

Végül azokról is megemlékezett, akiket mél-
tatlanul keveset említünk, amikor a hősökről be-
szélünk: a nőkről. „Akik nemcsak átélték, hogy 
férjüket besorozták és a frontra vitték, és állandó 
bizonytalanságban kellett egyedül nevelni gyer-
mekeiket, de a háborúk előrehaladtával gyárak-
ban, üzemekben pótolniuk kellett a kiesett fér-
fimunkát, és ők voltak azok is, akik a háborúk 
vége felé közeledve a legtöbb kínt szenvedték el. 
Isten áldja őket, Isten áldja Magyarországot, Is-
ten áldja Piliscsabát!”

A szónoklat után két, az alkalomhoz illő ver-
set hallgathattak meg a részt vevők; a Palánta és 
a helyi Páduai iskola tanulói Kányádi Sándor 
Nyergestető és Füst Milán Szózat a sírból című 
költeményét szavalták el. Az ünnepség az em-
lékműnél koszorúzással zárult.

Szűcs Emese

Immáron X. alkalommal került sor a Pi-
liscsabai „Klotildliget” Községszépítő és 
Természetvédő Egyesület szervezésében a 

Klotild-napi megemlékezésre. A jubileumi nap 
eseménysorozata már délelőtt 10 órakor meg-
kezdődött a Klotildigeti Plébániatemplomban, 
ahol ft. dr. Somorjai Ádám bemutatta nagy-
bátyja, Zsolnay Béla, egykori klotildligeti plé-
bános írásaiból összeállított életrajzi könyvét.

A hagyományos ünnepi megemlékezés 17 
órakor a Klotild szobornál folyatódott. A him-
nusz elhangzása után Nagy Ella Klotildligetért 
című versét Hámori Kinga mondta el. Ezután az 
elnöki köszöntő hangzott el, melyben az ünne-
pek jelentőségéről, a számunkra küldött üzene-
téről, valamint az Egyesület elmúlt évi munkájá-

ról és jövőbeni terveiről esett szó. Ezt követően 
Wass Albert Te és az Isten című írását Szilágyi 
Krisztina olvasta fel.  

Az idei Klotild-díjat Bognár Béla ötvösmű-
vész kapta, aki számos művével, többek között 
a Piliscsabai Kálvária stációinak elkészítésével 
gazdagította településünket. A díjat Habsburg–
Lotharingiai Mihály főherceg adta át. Városunk 
közművelődéséért kifejtett sokéves munkája 
elismeréséül Piliscsabáért Emlékplakett kitün-
tetésben részesült egyesületünk egyik alelnöke, 
Szauter Tünde. A díjat Farkas András, városunk 
polgármestere adta át és méltatta a kitüntetettet.

Az ünnepség végén a főhercegnő szobránál 
koszorút helyezett el Habsburg–Lotharingiai 
Mihály főherceg úr és felesége, Csenger Zalán 
Zsolt országgyűlési képviselő úr, Szabó István, 
Pest megye Közgyűlésének elnöke képviseleté-
ben Csíky Gábor, valamint egyesületük képvi-
seletében Katona Gyula és Plestyák Károly. Az 
ünnepség a Szózat hangjaival ért véget.

Közvetlenül a megemlékezés után Lukács-
házi Pál zongoraművész és Gubis Géza hege-
dűművész nagysikerű koncertjét hallgathattuk 
meg a Klotildligeti Plébániatemplomban.

Végezetül itt szeretném megragadni a lehe-
tőséget, hogy köszönetemet fejezzem ki mind-
azoknak, akik a rendezvényen közreműködtek, 
és segítettek a szervezésben. Külön köszönet a 

Gyerekek és felnőttek gyűltek 
össze a Templom téren május 
29-én, vasárnap, hogy az I. 
és a II. világháborúban elesett 
piliscsabai katonákra  
emlékezzenek.

Az idén 90. születésnapját ünneplő Bog-
nár Béla Klotildligetre való költözésétől 
kezdve aktívan bekapcsolódott az egye-
sület munkájába. Az általa készített fotók 
minden egyesületi eseményt megörö-
kítettek; ezek a felvételek az utókor szá-
mára hűen bemutatják az egyesület éle-
tét, az elért eredményeket. Az 1995-ben 
indított Piliscsabai Egyházzenei Napok 
rendezvényéhez maga készítette el a kó-
rus, karnagyok részére átadott oklevele-
ket, megtervezte az Egyházzenei Napok 
címerét és az emlékplakettek emblémá-
ját. A 2006-ban elindított Klotild-napi 
eseményekhez ugyancsak megtervezte és 
kivitelezte a Klotild-díjat, a Klotildlige-
tért díjakat és az okleveleket, valamint az 
emléklapokat. Az egyesület 1996-ban újí-
totta fel a helyileg védett piliscsabai kál-
váriát. A 14 stációképet Bognár Béla réz 
dombormű formájában az eredetiekhez 
hűen elkészítette, és a stációk oszlopaiba 
beépítette. Ez a munkája is felajánlásból 
készült. 5 év múlva, amikor a kálvária 
leégett, és a stációkat összetörték, újra el-
készítette a hiányzó domborműveket. Ő 
tervezte meg a Pázmány érmet, a Klotild-
ligeti Római Katolikus Templomba saját 
kezűleg készített egy mai napig haszná-
latos betlehemet, a húsvéti szent sírt, a 
Szeplőtelen Fogantatás kápolnában pe-
dig Boldog IV. Károly királynak a csont-
ereklye tartó mellett található dombor-
művét. Ugyancsak ebben a templomban 
rendezett több kiállítás dekorációja is az 
ő nevéhez fűződik. 

A Piliscsabai Egyházzenei Napok szer-
vezése, koordinálása lelkes és odaadó 
munkát követel. Az elmúlt évek során 
kiemelkedett ebből a munkából a mind 
nagyobb részt vállaló Szauter tanárnő, 
aki munkája mellett felajánlásból végzi 
ezt a tevékenységet. A Piliscsabai Egy-
házzenei Napok mára nemcsak Ma-
gyarországon, de külföldön is komoly 
elismerést vívott ki, ez nagyrészben kö-
szönhető Szauter Tündének. Ő szervezi 
a szállásokat, az étkezéseket, rendeli a 
süteményeket, egyeztet a többi szer-
vezővel és a szereplőkkel. Legyen szó 
az Egyházzenei Napokról, legyen szó 
iskolai programokról, mindig lelkes, 
mindig segít, odafigyel a gyermekek-
re, lelkiismeretesen, minden részletre 
kiterjedően végzi a munkáját. Ahogy ő 
mondja: Szereti csinálni, mert jó látni 
az összefogást, jó tudni, hogy számíthat 
az emberekre. Szereti megoldani a dol-
gokat, és nem kifogást keresni. Szereti, 
ha adhat.

helyszínt biztosító Polgárőrségnek, Rendőrség-
nek és a hangosítást végző Salamon Zoltánnak.

Katona Gyula az egyesület elnöke
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Különböző hangversenyek, előadások 
keretében neves művészeket láthattunk 
vendégül. Diákjaink cserekapcsolata-

ink révén idén is eljutottak Németországba, 
Franciaországba, Olaszországba. Egy osztály 
a Határtalanul pályázat keretében Erdélyben 
járt. Kilenc diákkal képviseltettük magunkat 
Komáromban a Kárpát-medencei Magyar Is-
kolák 17. találkozóján, amely Mocsáry Dezső 
tanár úr kezdeményezésére jött létre 2000-ben.

Immár tizenhatodszor iskolánk rendezte 
meg a Dugonics András Matematika Versenyt 
több ezer résztvevővel, illetve tizenkettedszer a 
Katolikus Iskolák Természetismeret Versenyét.

A 2015-16-os tanévet 549 tanulóval kezd-
tük meg. A két első osztályba 57 gyereket vet-
tünk fel, közülük 50 piliscsabai lakos. Az alsó 

tagozatba összesen 226, a felső 
tagozatba 97 diák járt. Az in-
duló gimnáziumi osztályban 
33 tanuló kezdte meg tanul-
mányait, közülük 5 diák jött 
más iskolából, 28 itt járt alsó 
tagozatba. A gimnáziumba 

összesen 226 tanuló járt. 
A piliscsabai tanulók száma 376 volt. Nap-

közis foglalkozáson 214 gyermek vett részt. 
Kedvezményes étkezésben 268, szociálisan 
támogatott étkezésben további 3 fő részesült. 
A 4-12. évfolyamon ingye-
nes tankönyvellátásra 233 
diák volt jogosult, legtöbbjük 
a nagycsaládosok jogán. Az 
alapfokú művészetoktatásban 
265 diák járt zene-, 58 kerá-
mia-, 57 néptáncoktatásra. A 
tantestület 70 főből állt. Mun-
kájukat egy gyógypedagógiai asszisztens segí-
tette.

Az iskola tanulmányi átlaga 4,5 volt. 118 diák 
végzett kitűnő és 89 diák jeles bizonyítvánnyal. 
Nagyon sok versenyen vettek részt. Ezek közül 
kiemelkedő Szilva Zsófia eredménye, aki az or-
szágos német versenyen a 7. osztályosok között 
országos 5. helyezést ért el. Kosárlabdázóink 
közül a IV. korcsoportos lányok a katolikus is-
kolák versenyét megnyerték, a III. korcsoportos 
lányok a diákolimpián az országos elődöntőig 
jutottak. A falmászó diákolimpián Piros Petra 2. 

osztályos tanulónk 2. helyezést 
ért el.

Az iskola fejlesztése fo-
lyamatosan zajlik. A nyár 
folyamán felújítjuk az iskola 

A Piliscsabai Nyugdíjas E gye  sület 2016. 
június 3-án tartotta félévzáró kihe-
lyezett közgyűlését Mátrafüreden. Az 

egyesület elnöke értékelte az első félévben vég-
zett munkát, és felvázolta a következő időszak 
teendőit. Elmondta, hogy a Szociális Gondozó 
és Családsegítő Központ vezetésének és stá-
tuszának megváltoztatása az egyesület műkö-
dését is befolyásolta. Az Uradalmi Házból el 
kellett költöztetni az egyesület székhelyét, de a 
közelmúltban megnyugtató megoldás született 
az elhelyezésre, és visszaköltözhettek a korábbi 
székhelyre, az Erdész házba.

sportpályáját, valamint a volt rendház épületét, 
ahol az alapfokú művészeti oktatás tantermeit 
helyezzük el.

A sok esemény és eredmény mellett a leg-
fontosabbnak továbbra is azt tartjuk, hogy di-
ákjaink emberségükben, hitükben fejlődjenek. 
Ezt számos lelki program, közös imádság, szo-
ciális munka segítette. Nagy örömünk, hogy a 
gyermekek nevelésében a szülők is mellettünk 
állnak, sőt az idősebb diákok is aktívan részt 
vesznek a kisebbek vezetésében, például cser-
kész- vagy regnumvezetőként.

ÉVZÁRÓ 
A Páduai Szent 
Antal Iskola  
2015-2016-os 
tanévéről

Tanár-diák  
röplabda-meccs

Szabó T. Anna 
költőnő a diákok 

gyűrűjében

Ebben az évben Hatvan, Gyöngyös 
és a Mátra épített és természeti szépsé-
geivel ismerkedett a tagság a félévzá-
ráshoz kapcsolódóan. A kirándulások 
során feledhetetlen kulturális élményt 
nyújtott Hatvanban a Grassalkovich-
kastély, Parádsasváron az Ybl Miklós 
tervezte Károlyi-kastélyhotel, a Cifra 
istálló és a kocsimúzeum, az üveggyár-
tás hagyományait fenntartani igyek-
vő manufaktúra, a kristálygaléria és 
kiállítóterem megtekintése. 

Sportteljesítménynek is tekinthető 
a siroki vár romjainak „meghódítása”, 
a kisnánai vár rekonstruált termeinek 
végigjárása, a galyatetői kilátóba való 
gyalogos feljutás, az ország „tetejének” 
minősített Kékestetőn tett séta. Elbű-
völt mindenkit a Tarnaszentmárián 
található, az ország legkisebb és leg-
régebbi, ma is működő temploma.  A 
megfelelő mértékben fáradt testeknek 
igazi felüdülést nyújtott a méltán nagy-
hírű demjéni gyógyfürdőben eltöltött 
esti fürdőzés. A záró nap gyöngyösi 
programján a Mátra múzeumban tett 
látogatás során a résztvevők számára 
nagy élményt nyújtott a főúri palotá-
ban (Orczy-kastély) bemutatott kiállí-
tás és a kastélypark szépsége, ahogyan 
a hazaúton – Maka Ferencnek köszön-
hetően – Gyöngyöspata csodálatos 
temp lomában a település és a temp-
lom történetének lenyűgöző és szak-
szerű bemutatása. Majd a szőlősgazda 
és borász családi birtokán borkóstoló, 
zsíroskenyér és kapros-túrós palócle-
pény várta a kiránduló csapatot. 

A háromnapos kirándulás itt fejező-
dött be, mintegy megkoronázva a sike-
res vidéki programot. 

VÍZ-, GÁZ-,  
FŰTÉSSZERELŐ 
SZAKMUNKÁST  

FELVESZEK.  

JELENTKEZNI LEHET:  
BOJÁS JÁNOS  

PILISCSABA, FŐ ÚT 81.

TELEFON: 20/9777922

A fordulatokban változatos időszakban is 
működtek a heti rendszerességgel szervezett 
klubfoglalkozások, a törzsgárda létszáma 20-25 
fő. A hagyományos közhasznú tevékenységek 
közül sikeresen teljesítette a tagság mozgósít-
ható része a településen megtartott tüdőszűrés 
adminisztrációjának segítését, és derekasan ki-
vette részét a várostakarítás munkáiból.

Ebben a félévben is törekedett az egyesület 
tovább gazdagítani kapcsolatait a térségben 
működő társszervezetekkel, melyek közül to-
vábbra is kiemelkednek a tinnyei „Jó barát-
ság” Nyugdíjas Klubbal folyamatosan és köl-
csönösen szervezett programok. Tagtársaink 
hagyományosan jelen voltak a Csabagyöngye 
Egyesület Madarak és fák napja rendezvényén, 
valamint az elmúlt évtől új rendezvényformá-
val jelentkező Dr. Szepesi László Mezőgazda-
sági és Erdészeti Szakképző Iskola Madarak, 
fák és gépek napja programján. 

A közelmúlt egyik kiemelkedő eseménye 
volt az a bemutatkozó rendezvény, melyet 
Farkas András polgármester úr nyitott meg, 
és amelyen a Nyugdíjasok Szociális Fóruma 
társadalmi, érdekképviseleti szervezetként 
adott tájékoztatást a nyugellátással, a szociá-
lis gondoskodással összefüggő jogos igények 
feltárására, az ezekkel kapcsolatos időszerű 
feladatok megoldására szolgáló javaslatok 
kimunkálási, érvényesítési lehetőségeiről. A 
rendezvény hangulatos kulturális műsorral és 
vendéglátással párosult, melyet a Nyugdíjasok 
Szociális Fóruma támogatott. A rendezvényen 
egyesületünk tagsága szép létszámmal vett 
részt a Szlovák Klub, a Kézimunka Kör, a Lázár 
Alapítvány és a tinnyei nyugdíjas klub tagjaival 
együtt.

A vállalt kötelezettségek mellett ebben a 
félévben is voltunk medvehagymát szedni, 
ezt összekötöttük egy kulturális programmal 
(esztergomi vármúzeum és bazilika), voltak 

testvérszervezetekkel közösen szervezett prog-
ramjaink (Tinnye; Pilisszántó), Székesfehérvár 
és Fehérvárcsurgó térségére szerveztünk egy-
napos kirándulást több kulturális programmal, 
és ugyancsak egy napot kirándultunk Dévény-
be és Pozsonyba. A közgyűlés fontos esemé-
nyeként új taggal nőtt a taglétszám, mivel egy-
hangú szavazattal felvételt nyert Havas István, 
aki hosszú ideje szorgalmas látogatója volt az 
egyesületi rendezvényeknek.

Az egyesület továbbra is támogatná, hogy a 
településen létrejöjjön egy, a tagság érdekében 
is működő idősek napközi otthona – hangzott 
el a közgyűlés keretében. 

Összeállította: dr. Lengyel Sándor
Kép: Kókai Éva

Félévzáró közgyűlés

Egy sikeres  
fizikai kísérlet  

az udvaron

A sok munka után mindenkinek tartalmas 
pihenést kívánunk!

Ujházy András  igazgató



14 1514

PORTRÉ PORTRÉ

Ön olyan sok mindennel foglalkozik. Alap-
vetően azért költő?

Nehéz kérdés. Inkább azt mondom: is. A 
József Attila-díjat költői és műfordítói mun-
kámért kaptam – ez utóbbi talán fontosabb. 
Selma Lagerlöföt fordítottam például, a Krisz-
tus-legendák négy  kiadást ért meg a fordítá-
somban, Az Antikrisztus csodáira pedig azt 
mondták, hogy ez a legművészibb magyar 
fordítás, jó kritikákat kaptam érte. Thomas 
Merton 11-12 verse került be kötetembe, il-
letve modern szlovák költőket is fordítottam: 
Milan Rufust, Pavol Strausst és Janko Silant. 
A költészetet elég későn kezdtem el.

Milyen a jó vers?

Én hagyományosabb ember vagyok, szeretem 
a ritmust, a kötött versformákat, és megvan a 
véleményem a modern verselésről, ahol már 
semmi nincs abból, ami vers: lehetetlen poézis, 
ezeket nem szeretem. De vannak ma is nagyon 
jó  költők, akik a mai verscsinálásban jók.

Például?

Iancu Laurát teszem az első helyre, ő egy mold-
vai csángó magyar fiatalasszony, néprajztudós. 
Nagyon szeretem a székely Czegő Zoltánt. Ha 
az idősebb korosztályt nézem, Kányádi  Sanyi 
bácsit, de nagyon  jó  Szabó T. Anna és Lator 
László is. A fiatalok között is van több tehetség, 
őket majd az idő fogja kirostálni.

Legutóbb verseskötete jelent meg, de prózát 
is ír.: milyet?

Ami a mai prózát illeti: az eseményes dolgo-

kat nem művelik ma, az objektív irodalom 
arra játszik, hogy történet nélküli legyen. De 
szerintem újra előjönnek az elbeszélő formák. 
Ez lesz a jövő: úgy írni, hogy legyen monda-
nivalója. A prózába nagyon kéne a költészet.

Én nem vagyok sem novellista, sem re-
gényíró, inkább esszéista. Szeretem, ha az 
írásokban van egy kis személyes élmény, de 
legyen benne valami más is: akár egy történet, 
akár egy kávéházi hangulat, egy-egy gondo-
lat, kapcsolódás a zenéhez, vagy épp a fények 
játéka. Van bennem egy ilyen kísérleti ficán-
kolás. Esszéisztikus prózát, portrét, interjúkat 
írok. Bár ez nem könnyű műfaj: nem könnyű 
írni, de nem könnyű olvasni sem.

Nem populista, az biztos. Inkább magasröptű.

Nekem a kultúra a hitvallásom. Lehet valaki  ösz-
tönös író vagy költő, de akkor egy József Attilá-
nak kell lennie. A kultúra pedig egy olyan közeg, 
amiből lehet meríteni, amire lehet támaszkodni. 
Nekem fontosak a párhuzamok: a muzsikával, a 
képzőművészettel, az építészettel. Ahogy a né-
met mondja, az a bizonyos Gesamtkunst… És 
a spiritualitás, a belső világ reagálása bizonyos 
dolgokra. Az ősforrásom pedig a természet. De 
nem ragadok bele az elbeszélő irányzatba, ha-
nem szeretem, ha az írásaimban vannak imp-
ressziók, és van egy kis romantika is. A Följegy-
zések a hegyen például a Mátra tetején született, 
teljes nyugalomban írogattam.

A nyelvre nagyon vigyázok, nem szeretem a 
hányavetiséget. (Dolgoztam a „nagytévében” az  
egyik nyelvművelő műsorban Grétsy Lászlóval 
és Balázs Gézával.) Bizonyos szavak kiveszőben 

vannak, azon vagyok, hogy ezek jöjjenek vissza 
a köznyelvbe.

Tud mondani ilyen szavakat?

Például a beszély vagy a trehányság.

Hát igen, az a baj a rossz nyelvhasználattal, 
hogy ha a szavak nincsenek a helyükön, 
akkor a fogalmak sem tiszták. 

Kimondta a lényeget. De hát nem csoda! Hogy 
tanítják ma az irodalmat? Erről is hosszan le-
hetne beszélni… A nyelvünk valójában mindig 
gazdagodik, csak mi rontjuk. Nem olvasunk 
eleget. Elismerem, hogy szükség van a képi kul-
túrára is, de legyen az is jó! Nem akármilyen. 
Könyv nélkül viszont nem tudom elképzelni a 
felnövekvő nemzedéket. Azt tapasztalom, hogy 
az emberek nem értik a túlburjánzó szövegeket. 
Arany Jánost kell olvasni, neki híresen gazdag 
szókincse volt. Azért nem beszélünk színesen, 
mert nincs szókincsünk. Nincs fantázia a be-
szédben – izé vagy valami… Pedig az ifjúság 
nyelvében sok bravúr van, és rengeteg nyelvi le-
lemény, például a csúfneveknél. Vannak nyelv-
alkotó tehetséges fiatalok, de a legtöbbnek kevés 
a szókincse, rengeteg az idegen szó a beszédük-
ben, szegényes nyelvvel beszélnek. 

Meséljen egy kicsit az életéről. Hol született?

Szolnok a szülővárosom, de a Palócföld az ere-
deti pátriám.

Innen ezek az ízes á hangok a beszédében?

Igen… van ennek a tájnyelvnek egy zamata, ami 
a sematikus beszédmódban nincs. 

Hogy került erre a környékre?

Nem vettek föl a kommunisták, úgy kerültem 
Esztergomba, a Frankába. Lukács István volt 
a magyartanárom. Aztán teológiát tanultam, 
majd fölvettek az ELTÉ-re, mert megnyertem 
egy országos gyűjtőpályázatot.

Papnak készült?

Igen, egyházinak indultam, de végül nem lettem 
pap. De nagy hasznát veszem ma is mindennek, 
amit tanultam. Tanultam filozófiát, esztétikát, 
művészeteket…

Hogyan lett újságíró?

Az Új Emberhez Magyar Ferenc vett fel még 
1971-ben, a prózára ott kaptam rá, Rónay 
György hívására pedig a Vigília című katolikus 
folyóirat zenei rovatának szerzője lettem. 

A zenéhez is ért?

Zenét magánhallgatóként tanultam.

Na most már számolom: tanult teológiát, ze-
nét, magyart és történelmet, nyelvészkedett, 
fordít németből, latinból… szlovák költőket 
is fordított. Akkor szlovákul is tud?

Jaj, ezt le ne írja, hiszen magyarul sem tudok 
rendesen! Eredetiből németet, olaszt és latint 
fordítottam, a szlovák fordításokat nyersfordítás 
alapján készítem. Nem a nyelvet kell ismerni, 

hanem a költő szellemét. Azokra a költőkre én 
ösztönösen ráhangolódtam.

Akkor most már bogozzuk ki: hogyan is 
alakult így az élete? Palócföldtől Pilis-
csabáig, a papneveldétől a családig és a 
műsorvezetésig?

Apám vasutas volt, anyám otthon volt, az egész-
sége miatt nem született testvérem. Általános 
iskolába Kisterenyén jártam, de sokat szenved-
tem. Ministráltam, és az igazgató szemében a 
klerikális reakció támogatója voltam. Aztán 
nyolcadikban, a Tanácsköztársaság ünnepén, 
amikor az igazgató az ünnepi beszédet olvasta, 
a galambok letisztelték a papírját. Hát magya-
rul lefosták, mi meg röhögtünk, aztán így lett, 
hogy nem vettek fel a középiskolába. Ezért Esz-
tergomba kerültem, a ferences gimnáziumba. 
Nagyon megszerettem azt a várost a sajátságos 
romantikájával, a kultúrájával. Aztán 15 évet 
lehúztam a főiskolán, ebből többet tanszékveze-
tőként. Itt, Piliscsabán is voltam óraadó. Eszté-
tikát a teológián tanultam. Másodállásban mű-
sorvezető voltam a Filharmóniánál, a Kecskés 
Együttessel jártuk az országot. A régizene is arra 
inspirált, hogy mindent meg kell ismerni.

Úgy látom, nagyon kíváncsi természet. És 
nagyon élvezi, amit csinál, ugye?

Erre születtem! A nejem szokta gépelni az írása-
imat, mert én kézzel írok. Hű, te, ez jó tömör – 
szokta mondani. Tömören fogalmazni akkor ta-
nultam meg, amikor még összesen négy oldalas 
volt az Új Ember. És ma is így vagyok: fecsegni 
nem szeretek.

Hogy ismerkedett meg a feleségével?

A templomi kórusban. Akkoriban orgonál-
tam…

Nem mondja, hogy még orgonált is?

De, én már minden voltam, csak tulipános láda 
nem! No a lényeg az, hogy a nejem nagyon szé-
pen tartja össze a családot, mindennap minden-
kit fölhív. Sokszor összegyűlünk: az öt gyermek 
és a tizenegy unoka.

Látom a szemén, hogy csillog, amikor a 
családjáról beszél.

Jaj, hát a Vendel, a Matyi, a Célia – meg a többi 
nyolc –, gyönyörűségem telik bennük! A nejem 
pedig a gondolatomat is kitalálja, egy angyal! A 
házasságok a mennyben köttetnek. De a földön 
is van ilyen.

Miről nem beszéltünk még? A hazáról. Volt 
politikus is. 

’90-ben Nógrád megyében megválasztottak 
egyéni képviselőnek, így az országgyűlésben is 
ültem. Nem lettem jó politikus, mivel azt csinál-
tam, amit kellett. (Ezt azóta nevessé vált társam 
mondta egyszer.)

Mit jelent Önnek a hazaszeretet?

A hazát először is úgy lehet szeretni, hogy a tájat 
szereti valaki. Ha van egy füvészkertje, akkor a 

hazát is szeretni fogja. A Mátra alatt nőttem fel, 
és vonzottak a tájak. Sokszor elég volt nekem 
egy jávorfa látványa: az már költészet. A szépsé-
get kell megtalálni a tájban. Nem véletlen, hogy 
amikor Nagy Gáspár felkért, hogy találjak ki egy 
műsort, ezt a címet adtam neki: Táj és lélek. Em-
berekkel beszélgetek számukra kedves tájakról. 
A rádióban vesszük fel, a zenét is én szerkesz-
tem hozzá, itthon a menyemmel vágjuk. Tizen-
két éve van műsoron, havi két alkalommal.

Persze a hazaszeretet több, mélyebb, mint a 
táj szeretete. Nehéz megfogalmazni, hogy mi ez, 
de van. A kultúra sokat segít, és a nyelv.

Piliscsabát szereti?

Pesten laktam, Angyalföldön több mint 30 évig, 
kertes házban. Amikor a gyerekeknek is lakás 
kellett, eladtuk, és itt találtunk házat. De ismer-
tem a helyet korábbról is. Fényesliget, ahol most 
ülünk, szent hely volt, a rómaiaknak volt vala-
hol itt egy szép forrásuk. Megszerettem, nagyon 
szép a környezete. Ha bemegyek a fővárosba, 
alig várom, hogy hazaérjek.

És milyen szerepet játszik az életében a hit?

A hit vékony híd, vigyázni kell, hogy le ne essen 
az ember. Nekem is voltak kételyeim, volt, ami-
kor elbizonytalanodtam, de az Isten kezét kell 
fogni. Hiszen ő is fogja az enyémet. És azon a 
hídon naponta át kell menni.

Az emberek keresik a magányt, és ha a ma-
gányt keresik, akkor Istent is keresik. Nem az 
a hívő, aki Isten nevét emlegeti. Ismeri Szabó 
Lőrinc Egy pohár víz című versét? Nincs annál 
szebb istenes vers.

Teljes életet él, boldog?

Igen. Nem kell hőbörögni, hanem meg kell ke-
resni a megoldást. Ha el van keseredve, akkor 
abból is jót kerekíteni.

Sólyom Ágnes

Tóth Sándor: 
Akácok – kakukkszónál 

Akácborulat-fehérségben 
térdreroskad a táj 
Alkonyecsetjét hagyja 
kint a nap a hegyen 
kakukkszó gurul át

Időt írnak villanyos-fellegek
gombjai pattognak harmonikán
völgyek kertjeinek meg-
hasadt törzsökén ülnek
még az évek lombjuk
magasba száll madárnál
egyszerűbben ha jön estje
vízpadoknak hol Isten muzsikál

Csöndes az árok erdő –
kegyelmi cseppjeit kezdi
hullatni az ég
Büszke voltam (a többi
körülfogja) vallja sorsát
egy számadó akác
– túlnő halálod és a lélek
lassan megadja magát

KULTÚRÁBAN  
LUBICKOLVA

A PSE VÍVÓ-
SZAKOSZTÁLY 
HATALMAS 
SIKERE 
avagy párbajtőrözőink 
kardélre hányták ellen-
feleiket

A Piliscsabai Sportegyesület ez év ta-
vaszán alapította vívószakosztályát, 
amit ezúttal négy párbajtőröző kép-

viselt az Országos Bajnokságon. A Szakosztály 
vezetői: Czuprák Zsolt (városunk fia, ismert 
vállalkozó), Csikós Attila és Kámány Roland 
egykori öttusázók, illetve Kormos Csaba ko-
rábbi junior válogatott párbajtőröző.

Idén május 28-án rendezték meg a Senior 
(veterán) Vívó Országos Bajnokságot Buda-
örsön. Az esemény színvonalát emelte, hogy 
Budaörs alpolgármestere nyitotta meg a ver-
senyt, majd Csampa Zsolt, a Magyar Vívó-
szövetség Elnöke köszöntötte a nagy számban 
induló vívókat.

Az egyéni versenyen „40+” kategóriában 
Kámány Roland bronzérmes lett, „50+” ka-
tegóriában Kormos Csaba a hetedik helyen 
végzett. Idén először csapatbajnokságot is 
rendeztek. A négy közé jutásért a piliscsabai 
párbajtőrözők fölényesen verték a budaka-
lásziakat, majd nagyon izgalmas csatában 
28:27-re a Viktória Csapatát, így kardozták 
be magukat a döntőbe. Az aranyéremért a 
házigazda budaörsi Szurka Piszka Egyesület-
tel küzdöttünk meg, de már az elején látszott, 
ki lesz az idei magyar bajnok: a PSE! „Senior” 
korú párbajtőrözőink már az első három csör-
te után elhúztak 10:2-re, a végeredmény pedig 
27:16 lett.

Ezzel a győzelemmel a Piliscsabai Sport-
egyesület megszerezte első „senior” magyar 
bajnoki címét, és a dobogó legfelső fokára áll-
hatott. Vívóinknak a jól megérdemelt aranyér-
müket és a csapatnak járó díszes üvegplakettet 
Rejtő Ildikó korábbi olimpikon tőrvívó adta 
át, amelyet azóta az Egyesület székhelyén, 
méltó helyen állítottak ki. Ezúton is gratulá-
lunk a párbajtőröző Uraknak! Hajrá Csaba!

Gáspár Csaba



SPORT SPORT

A Piliscsabai Sportegyesület évről-
évre színvonalas, a labdarúgáshoz 
kapcsolódó rendezvényeket szervez, 

mellyel minél többeket szeretnének meg-
szólítani. Járt már itt a Bayern München és 
a Sparta Praha, idén pedig a legnépszerűbb 
magyar csapatot hívták el, aki szintén tisz-
teletét tette már Piliscsabán, és most is nagy 
szeretettel fogadta a meghívást. Gáspár Zsolt, 
a Piliscsabai Sportegyesület elnöke elmondta: 
a rendezvény másik célja a sportág népszerű-
sítése volt, erre pedig – úgy gondolják – je-
lenleg a Ferencváros a legalkalmasabb. „Egy 
olyan délutánt akartunk szervezni, amelyre 
minél többen eljönnek mint kellemes családi 
programra. A zöld sasok érkezése előtt felnőtt 
kispályás foci villámtorna zajlott a műfüves 
kispályán, melyre a vártnál többen is jelent-
keztek, a nagypályán pedig a mókás buborék-
focit próbálhatták ki a vállalkozó szelleműek, 
ez is színesítette az eseményt.”

FRADI-NAP

A mérkőzés különlegessége az volt, hogy há-
rom generáció futball-ikonjai léptek pályára, 
így az unokáktól a nagyszülőkig mindenki 
találhatott olyan játékost, akit szívesen lá-
tott, és akinek szurkolhatott. Az izgalmas 
meccsen végül a Fradi győzedelmeskedett, 
6-2-re verte meg a hazai csapatot. Ám nem 
minden vereség keserű, ahogy erre Zsolt is 
utalt: „A nézőpontunkból a 2-6-os eredményt 
a bajnokságban csakugyan sajgó vereségnek 
éreznénk, a Fradi ellen azonban inkább ké-
nyeztető wellnessként éltük meg… Nagyon 
hálásak vagyunk, hogy módunk volt mindezt 
megszervezni. Köszönjük a közreműködést és 
a részvételt mindazoknak, akik anyagiakkal, 
munkával, részvétellel, vagy akár csak bizta-
tásukkal és rokonszenvükkel segítettek ben-
nünket.”

Szűcs Emese

Ismét megmozdult egy közösség egy 
nemes cél miatt. Láttuk azoknak a 
6-7 éves gyermekeknek a tekintetét, 

akik kifutottak a felnőttekkel a pályá-
ra a mintegy négyszáz néző előtt. Lát-
tuk az öregebb fiak szemeit is: óriási 
élményt jelentett a játékosainknak az 
elmúlt esztendők futball-legendáival 
játszani, mindenki hetek óta készült „A 
MECCS”-re. Fantasztikus élmény volt 
a nézők számára is látni azokat, akiket 
jobbára a tévében, vagy a stadionokban 
csodálhatott. Elegánsan, nívósan fociz-
tak, mi leginkább nagyítóval a kezünk-
ben „nyomoztuk” a labdát, jó hír, hogy 
néha azért megtaláltuk!

Egy sereg csabai focizott egy jót a gá-
la előtti villámtornán, és remekül szóra-
kozott. Népszerűsíthettük a labdarúgást 
kicsik és nagyok körében, ezzel valamit 
visszaadva sportágnak, amitől oly sokat 
kaptunk. És kitüntethettük a valaha leg-
többet csabai színekben játszó játékosun-
kat, Fábián Zolit azzal, hogy az utolsó per-
ceket a Ferencváros csapatában játszotta. 
Zoli több mint 700 (!) bajnoki meccs fö-
lött jár, és bár már többször „abbahagyta”, 
ez a szám most is emelkedik…

Gáspár Zsolt

A két csapatban a következő játékosok léptek pályára:
FTC: Kollár József, Nyilas Elek, Keller József, Fischer Pál, Deszatnyik Péter, Dukon Béla, 
Szenes Sándor, Szeiler József, Zsivóczki Gyula, Szkukalek Igor, Bánki József, Holló Richárd, 
Dzurják József és ifj. Albert Flórián
PSE: Simonek József, Hajdányi „Csuma” Attila, Bartl „Hönesz” Tamás, Bakos Bulcsu, Eper-
jesi Csaba, Jászberényi Robert, Engerth „Csoki” János, Matusek „Matu” Csaba, Érchegyi 
Csaba, Triff Ferenc, Fábián Zoltán, Ónodi Zoltán, Kanyicska Gábor, Gáspár Zsolt és Hor-
váth József edző

A Dévényi Antal Sportközpontban, 
azaz a helyi sportpályán a Ferencvá-
ros öregfiúi a Piliscsabai Sportegye-
sület játékosaival mérkőztek meg 
május 22-én délután, a gálameccs 
előtt pedig  színes programokkal 
várták  az érdeklődőket. 

Ősszel négy piliscsabai karatés 
utazik Svájcba

A Stílus Magyar Bajnokság hivatalos díjátadó 
ünnepségét 2016. május 22-én Gyálon rendez-
ték meg, ahol a Magyar Bajnokok és helyezet-
tek mellett a 2016-os őszi Stílus Európa Baj-
nokság magyar indulói névsorát is kihirdették. 
A háromfordulós bajnokság eredményei alap-
ján a Piliscsaba SE – Shindo csapatából négy 
versenyző fogja Magyarországot képviselni, 
ez alkalommal Svájcban. Kohlhoffer Kati és 
Udvari Zsófi U16-54 kg-ban, Rónai Lili U18-
53kg-ban és formagyakorlatban, valamint Jakó 
Attila U14-40kg-ban. Ezúton is köszönjük a 
PSE-nek az együttműködést, hogy segítik csa-
patunk fejlődését. Továbbá köszönjük Piliscsa-
ba Önkormányzatának, hogy a Civil Alappal 
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ez évben is támogatják versenyzőink Stílus EB 
részvételét. A felkészülést a nyári tábor utá-
ni kis pihenőt követő augusztusi alapozással 
kezdjük meg.

Utánpótlás hírek

A múlt számban már említettük, hogy kezdő, 
kishaladó csapatunk is növekedett, és szépen 
szerepelt 2016 első félévében. Fehér öves if-
jú versenyzőknek ugyancsak rendeznek kis 
bajnokságokat, hogy lépcsőzetesen tudja-
nak becsatlakozni a karate verseny világába. 
Csapatunk Shindo házibajnokságot szervez 
számukra tavasszal a kétnapos táborunkban, 
valamint szövetségi és egyéb utánpótlás verse-
nyeken is részt veszünk. Az indulók itt jellem-
zően 3-4 fős kis csoportokba kerülnek, így bá-
torságukat már biztos, hogy éremmel díjazzák. 
A felkészültség pedig eldönti, hogy mennyire 
fog csillogni.

A háromfordulós budapesti Fehér Öves 
Utánpótlás Bajnokságon elért legjobb he-
lyezések:  Aranyérmet szerzett: Udvari Réka, 
Mészár Anna, Farkas Zalán, Marosvári Bence, 
Tihanyi János. Ezüstérmet szerzett: Bonnyai 
Lilla, Tihanyi Lili, Gráf István Márk, Egersze-
gi Levente. Bronzérmet szerzett: Keresztfalvi 
Réka.  Közülük néhányan a nyári táborunk-
ban citrom övre vizsgáznak, így jövőre már 

a színes öves csapatunkat erősítik. Büszkék 
vagyunk minden bátor kis karatésunkra. To-
vábbi sok sikert!

Molnár Tamás 
 PSE–Shindo

KARATE

Kékben: Rónai Lili – 
Tatami kupa 2016

Tovább épül  
a női teremfoci csapat

Továbbra is rendszeres edzéssel és edzőmér-
kőzésekkel készülnek a PAFC lány csapatának 
tagjai első hivatalos futsal bajnoki évükre. Jú-
nius első szombatján az ELTE meghívásának 
tettünk eleget, amikor is a fővárosi csapat a skót 
glasgow-i egyetem diákjaiból álló együttest lát-
ta vendégül, és szerveztek nekik egy 8 csapatos 

HÍREK 
tornát, köztük a PAFC-os lányokkal. A torna 
során végül a skót csapatot is sikerült legyőz-
nünk 3-2-es arányban.

Egy héttel később, június 11-én a megyei 
nagypályás felnőtt bajnokság győztesét, a Pénz-
ügyőrt fogadtuk piliscsabai otthonunkban. Az 
összesen 3x25 perc játékidő végül 8-6-os hazai 
győzelmet hozott a megyei bajnok ellen, Eigner 
Maggy 3, Simon Noémi és Kiss Eszter 2-2, míg 
Pintér Denissza 1 góljának köszönhetően.

Aki kedvet kap ahhoz, hogy ennek a tehet-
séges lánycsapatnak a tagja legyen, azt várjuk 
szeretettel az edzéseken minden kedden és 
szombaton!

Aerobic magyar kupa:  
ezüstérmes PAFC-csapat

A kiváló teljesítményt nyújtó egység a step ver-
senyszámban eddigi egyik legjobb gyakorlatá-
val a dobogó második fokára léphetett. A Sza-
uter Tünde–Falvi Zsófia–Hettyei Ágota–Csízi 
Melinda–Vadászi Kitti–Rakóczki Mária-csapat 
sikerének értékét növeli, hogy a váratlanul ki-
eső Vágvölgyi Anikót, az egység egyik rutinos 
tagját, oszlopát is sikerült pótolni. A korábban 

egyéni sikereket is elérő, ma már a lányokat 
(anyukákat) edző Kitti sportszerű és nagysze-
rű beugrásával landolhattak a dobogó második 
fokán, fogadva a bronzérmes ősi rivális Óbuda 
csapatának a gratulációját is. 

Országos bajnokság: 4. hely

Május 27-én, az utolsó, Pécs elleni mérkőzés 
eredménye, hogy negyedik helyen végeztünk az 
NB2-es futsalbajnokság „közép” csoportjában. 
A rendkívül fordulatos, izgalmas mérkőzésen 
végül egyetlen gól döntötte el, hogy a nagyon 
közeli, dobogós harmadik helyről a negyedik-
re csúszott át csapatunk. Bár remek szezont 
produkáltak fiaink ebben az évben, és a csa-
pat harmadik NB2-es szezonjában már mint 
bajnokesélyest tartották a végsőkig számon a 
PAFC-ot, végül idén nem sikerült a feljutás az 
első osztályba, még akkor sem, ha mi szereztük 
a legtöbb gólt, szám szerint 201-et, 30 mérkőzé-
sen. Tapasztalva és tanulva az idei évből, jövőre 
újra nekifutunk, és a legnagyobb alázattal igyek-
szünk meghálálni szurkolóink eddigi odaadó 
támogatását!



18 19

VALLÁS CIVIL

Mi is az a regnum?

A Regnum Marianum Közösség Magyar-
ország egyik legnagyobb katolikus lelkiségi 
mozgalma. Papok és laikus hívek közössége, 
akik tíz-húsz fős csoportokba rendeződve 
hetente találkoznak, ezentúl hétvégi progra-
mokat, nyáron pedig táborokat szerveznek. A 
Regnum a nevelésben nagy hangsúlyt fektet a 
természetes erények, a becsületesség, a humor, 
a kitartás, az önállóság és a demokratikus cso-
portszellem kialakítására. Küldetése a rábízott 
gyerekek kiegyensúlyozott, egészséges, elköte-
lezett és boldog katolikus felnőtté nevelése. Az 
alsótagozatos gyerekektől az idősebb korosztá-
lyig jelenleg több mint 2000 magyar regnumos 

REGNUM MARIANUM
van. A csoportokat érettségiig egy idősebb 
fiú-lány páros vezeti, utána saját maguk közül 
választanak vezetőt, és úgy működnek tovább.

Szűcs Balázs, a motor

Szűcs Balázs 2006-tól 2015-ig volt a Pázmány 
Péter Katolikus Egyetem lelkésze. Kinevezése 
után fogalmazódott meg benne a gondolat, 
hogy az itteni fiatalokat közösségekbe kellene 
szervezni. Volt már két – a közelben, Pilisjász-
falun működő – közösség, akiknek éppen ek-
kor volt vezetőváltásuk, és olyan vezetőkre volt 
szükségük, akik hosszútávon tudták a fejlődé-
süket biztosítani. Balázs atya ekkor vállalta el 
az idősebb csoport vezetését, a másikat pedig 

Piliscsabán számos civil szer-
vezet működik, így talán nem 
kell hosszasan magyarázni, 
miért is fontos a közösséghez 
tartozás. Katolikus berkekben 
létezik egy cserkészethez ha-
sonló mozgalom, amely már a 
gyerekeknek igyekszik meg-
tanítani a közösségi létet, de 
később sem engedi el a felnö-
vekvő fiatalok kezét. Cikkünk a 
piliscsabai „regnumról” szól.

rábízta két-három ismerős fiatalra. Miután az 
„oltalma alatt” a két csoport elindult, jelent-
keztek a testvérek, a húgok, az öccsök, hogy 
ők is szeretnének ilyen közösségbe tartozni. 
Így elkezdték folyamatosan indítani Jászfalun 
a csapatokat, aminek Piliscsabán is híre ment.

Fontos a közösség

Balázs atya a Regnum Marianumban nőtt fel 
Budapesten, ezért annak az elvei alapján, annak 
a módszerével indította a csapatokat. Amikor 
Piliscsabán is megjelentek olyan, Budapestről ki-

költözött szülők, akiknek szintén voltak regnumi 
gyökereik, akkor összefogták, és itt, Piliscsabán 
egyesítették a szálakat. Mára akkorára nőtte ki 
magát a helyi közösség, hogy van összesen 14 
csapat 8-19 éves fiatalokból, és most is folyama-
tosak a jelentkezések. Hogy miért ilyen népszerű 
a regnum? „Sokan szeretnének csatlakozni hoz-
zánk, mert a szülők is látják, hogy milyen fontos, 
hogy a gyermekük közösségbe tartozzon, hogy 
szabadidejében legyen egy olyan foglalkozása, 
amely célt ad neki, jövőképet nyit a számára.”

A piliscsabai regnumot nemcsak Balázs 
atya vezeti. A helyi csapatok élén van egy hét 
fős team, akik egy-kéthavonta összejönnek, 
megbeszélik az aktuális problémákat, megvi-
tatnak fontos kérdéseket, például, hogy kik le-
gyenek a következő vezetők, vagy hogy milyen 
vezetői találkozókat szervezzenek. Igyekeznek 
a gyerekeket is bevonni sok közös munkába. 
Fontos számukra ugyanis, hogy a regnumosok 
legyenek benne olyan szervezésekben, amik 
túlmutatnak Piliscsabán, hogy támogassák a 
nehézsorsúak életét, és hogy olyan közösségek-
be is be legyenek vonva, amelyek nagyobbak, 
mint a saját csoportjaik.

Heti összejövetelek

A közösségek hetente találkoznak; ez a találkozó 
imádsággal kezdődik, ezután a vezetők segítsé-
gével egy vallási vagy a mindennapi életből vett 
témát bont ki a csoport, ezt beszélik meg, majd 

játék következik, végül egy közös étkezéssel zárul 
az alkalom. A csapatok mindig egy-egy gyermek 
családjánál találkoznak. Havonta egyszer van 
közös szentmise a Nagytemplomban az összes 
helyi regnumcsoportnak, ahova a gyerekek szü-
lei is eljöhetnek, majd ezután minden csoport 
külön szervez programot, általában kirándulást.

Nyári táborok

Minden regnumcsoport életének nagyon fon-
tos része a nyári tábor, mely a csapattagokat 
még jobban össze tudja kovácsolni, mint az év-
közi alkalmak. Piliscsabán a tábor mint műfaj 
nagyon idegen volt a szülők számára, hiszen 
nem ismerték még ezeket a hagyományos, 
általában nomád regnumtáborokat – meséli 
Balázs atya. „Az első táborainkat úgy építettük 
föl, hogy egy völgyben több kis tábort szervez-
tünk párhuzamosan a csoportoknak. Ezekben 
a kis táborokban töltöttek el a gyerekek a veze-

tőikkel egy hetet, majd a tábor utolsó napján 
reggel tartottunk egy közös hálaadó szentmisét 
az összes csoportnak közösen, és ide elhívtuk 
a szülőket is. A csoportok – a tábor témájától 
függően – a hét végére 3-4 perces előadások-
kal készültek, melyet a mise után, már a szülők 
jelenlétében adtak elő. Majd a gyerekek elvit-
ték a szüleiket a saját táborukhoz, megmutat-
ták, hogy hol aludtak, hol játszottak, hol volt 
a konyha, az étkező, az imahely, tábortüzek. 
Majd miután megnézték, megkértük őket, 

hogy segítsenek a tábor lebontásában, és segít-
senek a hazaköltözésben. Egy-két év alatt így 
közel tudtuk vinni a regnumi módszereket a 
szülőkhöz is, mivel látták azt, hogy ez a gyere-
kek számára milyen élményt, milyen feltölte-
kezést jelent. Ezután már az ő támogatásukat is 
élvezhettük” – árulta el.

A lelkesedés pedig azóta is töretlen, és pe-
zseg a regnumi élet Piliscsabán. A csoportok 
már túl vannak az évzáró alkalmakon, most a 
táboraikra készülnek, melyeket a kezdetektől 
eltérően már nem egymás mellett, hanem kü-
lön-külön szerveznek.

Szűcs Emese
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